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General Information 





• 

Canada—Ghana Relations 

Relations between Canada and Ghana reflect four decades of personal and 
official contacts that began through Canadian development assistance and 
through common membership in the United Nations and the 
Commonwealth. 

Canada has a longstanding development assistance program in Ghana, 
particularly in the north. Ghana receives Canada's largest aid progam in 
sub-Saharan Africa. In 1999-2000, Canada provided $42.9 million in 
official development assistance to Ghana. 

• In recent years, ties have broadened to include trade and investment and 
participation in specialized activities, such as election observing and 
peacekeeping. Several Canadian ministers have visited Ghana, including 
the International Trade Minister in 1996 and the Secretary of State (Latin 
America and Africa) in 1998 and 2001. 

Like Canada, Ghana strongly supports peacekeeping and contributes 
personnel to several United Nations peacekeeping operations. These 
include peacekeeping in Angola, Western Sahara, Tajikistan, Bosnia and 
Herzegovina, Croatia, the Former Yugoslav Republic of Macedonia, 
Iraq—Kuwait, and Lebanon. About 1,000 Ghanaian soldiers have served 
under the Economic Community of West African States Monitoring Group 
in Sierra Leone and continue to serve under the United Nations Mission to 
Sierra Leone. 

Canada and Ghana have a well-established partnership in Canada's 
Military Training Assistance Prograrn, with Canada providing a variety of 
military training opportunities over the years. 

Trade and investment 

Ghana is Canada's third largest export market in sub-Saharan Africa. 
Exports to Ghana in 2000 totalled $57.8 million. Ghana's exports to 
Canada totalled $15.8 million. While Ghana's investment in Canada in 
2000 was neglig,ible, Canadian investment in Ghana had a value of 
$282 million. 

• In recognition of the emerging markets in West Africa, and Ghana in 
particular, Canada opened a trade commissioner post in Accra in 1997. 

7 



GHANA 
Capital: Accra 

GEODATA 

Population 
19.5 million (2000 est.) 

Population growth rate 
1.9% (2000) 

Gulf of Guinea 

Area 
238,540 lcm2  

Major languages 
English, Akan, Mossi, Ewe, Ga-
Adangrne 

Major religious groups 
Indigenous beliefs (38%), Muslim 
(30%), Christian (24%) 

Surrounding countries 
Burkina Faso, Côte d'Ivoire, Togo 

POLITICAL DATA 

Inflation rate 
12.8% (1999 est.) 

Unemployment rate 
20% (1997 est.) 

Type of government 
Republic 

National legislature 
Single chamber: Parliament; multiparty 

Leader 
President John Agyekum Kufuor 

Minister of Foreign Affairs 
Hackman Owusu-Agyemang 

ECONOMIC DATA 

Minister of Trade and Industry 
KoE Konadu Apralcu 

UN Human Development Index (2001) 
Ghana ranks 119th among 162 countries 

Canadian official development assistance 
$42.9 million (1999-2000) 

GDP 
$5.4 billion US (2000) 

Real GDP growth rate 
3.7% (2000) 

GDP per capita 
$350 US (2000) 

Main exports 
Cocoa, gold, timber, tuna, bauxite, aluminum 

Main imports 
Capital equipment, petroleum, foodstuffs 

Main exports to Canada 
$15.8 million (2000), including aluminum, gold, cocoa, wood, precious metals 
Main imports from Canada 
$57.8 million (2000), including electric equipment, textiles, steel structures and parts, wheat and meslin 

Canadian Representative 
Jean-Pierrre Bolduc, High Conunissioner, The Canadian High Commission, 

42 Independence Avenue (P.O. Box 1639) Accra, Ghana 
Phone: (011-233-21) 228-555, Fax: (011-23-21) 773-792, Web site: www.dfait-maeci.gc.cataccra 

October 2001 
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Biographies 





John Kufuor 
President of Ghana 

John Agyekum Kufuor was born on Dec. 8, 1938, in Kumasi. He was called to the 
bar at Lincoln's Inn, London, in 1961, and in 1964 received an honours bachelor's 
degree in economics, philosophy and politics and a master's degree from Oxford 
University. 

Mr. Kufuor has more than 30 years experience in public service. He was 
appointed chief legal officer and city manager of Kumasi in 1967 and was elected 
to Ghana's constituent assemblies in 1968-69 and 1979, where he helped write 
the constitutions of the second and third republics. 

Mr. Kufuor is a founding member of three parties, including the New Patriotic 
Party, of which he is President. He has been elected to Parliament twice and has 
been the spokesperson for his country at several international meetings over the 
years. As deputy minister for foreig,n affairs, he represented Ghana from 1969 
through 1971 at the United Nations General Assembly. 

In 1998, Mr. Kufuor won his party's nomination to run as President of Ghana. 
Following successful elections in December 2000, he became President on 
Jan. 7, 2001. 

Mr. Kufuor and his wife, Theresa, have five children. 
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Hackman Owusu-Agyemang 
Minister of Foreign Affairs 

Hackman Owusu-Agyemang was born  on Nov. 22, 1941, at Effidunse-Koforidua. 
He studied agriculture in Ghana and The Hague before receiving a master's 
degree in agricultural economics in 1969 at the University of London. 

Between 1970 and 1989, Mr. Owusu-Agyemang worked with the United Nations 
Food and Agriculture Organization. He has been a consultant to the United 
Nations since 1989. 

Mr. Owusu-Agyemang has been active in politics since 1992 when he became 
national treasurer of the New Patriotic Party. First elected to Parliament in 1996, 
he served as shadow minister for foreign affairs. 

Following elections in December 2000, Mr. Owusu-Agyemang became Minister 
of Foreign Affairs in January 2001. 
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Elizabeth Ohene 
Minister of State 

Elizabeth Akua Ohene was born on Jan. 24, 1945. She received a bachelor of 
English degree from the University of Ghana at Legon in 1967 and later 
completed a certificate in communications from the University of Indiana. 
In 1971, Ms. Ohene joined a govemment-sponsored course which involved work 
with newspapers in the United States. 

Ms. Ohene returned to Ghana and worked as a journalist for local newspapers 
until 1982. In 1983 she founded a weekly news magazine on West African affairs, 
and in 1986 she joined the BBC World Service in London. There, she held various 
positions, including presenter, senior producer, and editor of the Focus on 
Africa program. 

From 1993 to 1994, Ms. Ohene was the resident BBC correspondent in South 
Africa during the democratic transition. She went on to manage a network of 
150 journalists located in all parts of Africa for the BBC African Service. 

Ms. Ohene was named Minister of State, Office of the President (Media 
Relations) in January 2001. Presently, she is a Minister of State attached to the 
President's Office. 
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Adrienne Clarkson 
Governor General of Canada 

Adrienne Clarkson was bom in Hong Kong in 1939 and came to Canada in 1942. 
She received a master's degree in English Literature from the'University of 
Toronto and studied at the Sorbonne. 

From 1965 to 1982, Ms. Clarkson was a host, writer, and producer of several 
programs on CBC television. From 1982 until 1987, she was agent-general for 
Ontario in Paris, where she promoted the province's business and cultural 
interests in France, Italy and Spain. 

After a year as president of a Canadian  book publishing firm, in 1988 
Ms. Clarkson returned to television as an executive producer, host, and writer. 
She also wrote and directed several films and chaired the board of the Canadian 
Museum of Civilization. 

Ms. Clarkson was sworn in as Governor General of Canada on Oct. 7, 1999. 

Ms. Clarkson is married to John Ralston Saul. 
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Jean Chrétien 
Prime Minister of Canada 

Born in Shawinigan, Quebec, on Jan. 11, 1934, Jean Chrétien studied law at Laval 
University. Called to the bar in 1959, he joined a Shawinigan law firm. 

A candidate for the Liberal Party of Canada, Mr. Chrétien was first elected to the 
House of Commons in 1963. After being re-elected in 1965, he was appointed 
parliamentary secretary to Prime Minister Lester B. Pearson and, in 1966, 
parliamentary secretary to the Minister of Finance. In 1967, Mr. Chrétien became 
Minister of State (Finance) and, in 1968, he was appointed Minister of National 
Revenue. 

Re-elected five times between 1968 and 1980, Mr. Chrétien held a number of 
cabinet portfolios, among them Indian Affairs and Northern Development; 
Industry, Trade and Commerce; Finance; Justice; and Energy, Mines and 
Resources. He was President of the Treasury Board from 1974 until 1976, and he 
was appointed Deputy Prime Minister and Secretary of State for External Affairs 
in 1984. 

Following the election of 1984, the Liberals formed the official Opposition and 
Mr. Chrétien served as critic for external affairs. In 1986, he left politics. From 
1986 to 1990, he was a counsel with the law firm of Lang Michener Lawrence and 
Shaw. He was also a senior adviser with Gordon Capital Corp. 

In 1990, Mr. Chrétien returned to politics and was elected Leader of the Liberal 
Party. In the same year, he was elected to the House of Commons in a byelection 
and was sworn in as Leader of the Opposition. 

Mr. Chrétien became Prime Minister of Canada on Nov. 4, 1993, after his party 
won a majority of the seats in the House of Commons. He was re-elected to 
represent the Quebec riding of Saint-Maurice and to lead majority governments 
in 1997 and in November 2000. 

Mr. Chrétien and his wife, Aline, have three children. 
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Maria Minna 
Minister for International Cooperation 

Maria Minna was born on March 14, 1948, in Pofi (Frosinone) Italy and 
immigrated to Canada at age nine. She is an honours graduate in sociology from 
the University of Toronto. 

Ms. Minna has long been active on behalf of immigrants, visible minorities and 
women. She served for 11 years as president of Canada's largest immigrant 
services organization and was a founding member of the National Action 
Committee on Immigrant and Visible Minority Women. She is also a former 
president of the National Congress of Italian-Canadians and a past director of the 
National Council on Welfare. 

As vice-president of the consulting firm, MacBain Public Affairs, Ms Minna 
chaired the Task Force on Service Delivery and Vocational Rehabilitation for the 
Worker's Compensation Board of Ontario. She has  also been a member of several 
charitable organizations, including the United Way of Greater Toronto and the 
Women's Legal, Education and Action Fund. 

First elected to the House of Cormnons in 1993, Ms Minna has served as 
vice-chair of the Standing Committee on Human Resources Development and 
parliamentary secretary to the Minister of Citizenship and Immigration. She is the 
member of Parliament for the Toronto riding of Beaches—East York. 

Ms. Minna was named Minister for International Cooperation on Aug. 3, 1999. 

Maria Minna and her husband, Robert MacBain, have two children. 
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David Kilgour 
Secretary of State (Latin America and Africa) 

David Kilgour was born in Winnipeg on Feb. 18, 1941. He eamed an economics 
degree from the University of Manitoba and, in 1966, a law degree from the 
University of Toronto. He later studied constitutional law at the University of 
Paris and has been called to the bars of British Columbia, Manitoba and Alberta. 

Prior to entering politics, Mr. Kilgour was an assistant city prosecutor in 
Vancouver, a senior advisory counsel for Department of Justice Canada in 
Ottawa, the chief Crown attorney for the Dauphin judicial district in Manitoba, a 
senior agent of the Alberta Attorney General, and a constitutional advisor to the 
province of Alberta. 

Mr. Kilgour was first elected to the House of Commons in 1979. He is the 
member of Parliament for Edmonton Southeast. 

Mr. Kilgour has served as parliamentary secretary to the Government House 
Leader, to the Minister of External Relations, to the Minister of hidian Affairs and 
Northern Development, and to the Minister of Transport. 

In 1991, Mr. Kilgour was appointed Opposition energy critic. In 1994, he was 
appointed deputy Speaker of the House of Commons and chairman of the 
Committee of the Whole House. He was sworn  in as Secretary of State (Latin 
America and Africa) in 1997. 

David Kilgour and his wife, Laura Scott, have four children. 
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Renseignements généraux 

1 





Les relations entre le Canada et le Ghana 

Les relations entre le Canada et le Ghana sont le résultat de quatre 
décennies de contacts personnels et officiels amorcés dans le cadre de 
l'aide canadienne au développement, ainsi que de leur appartenance aux 
Nations unies et au Commonwealth. 

Depuis de longues années, le Canada fournit une aide au développement à 
ce pays, notamment dans le Nord. Le Ghana est bénéficiaire du 
programme d'aide canadien le plus important destiné à l'Afrique 
subsaharienne. En 1999-2000, le Canada a versé 42,9 millions de dollars 
en aide publique au développement au Ghana. 

Ces dernières années, les liens se sont élargis pour inclure le commerce et 
l'investissement ainsi que la participation à des activités spécialisées telles 
que l'observation des élections et le maintien de la paix. Plusieurs 
ministres canadiens ont visité le Ghana dont le ministre du Commerce 
international en 1996 et le secrétaire d'État (Amérique latine et Afrique) 
en 1998 et en 2001. 

Comme le Canada, le Ghana est un fervent partisan du maintien de la paix 
et participe à plusieurs opérations de maintien de la paix des 
Nations unies, par exemple dans les endroits suivants : Angola, Sahara 
occidental, Tadjikistan, Bosnie-Herzégovine, Croatie, ex-République 
yougoslave de Macédoine, Irak-Koweït et Liban. Près de 1 000 soldats 
ghanéens ont servi dans le Groupe de contrôle de la Communauté 
économique des États de l'Afrique de l'Ouest en Sierra Leone et 
continuent de participer à la mission des Nations unies dans ce pays. 

Le Canada et le Ghana ont établi un solide partenariat dans le cadre du 
Programme canadien d'aide à l'instruction militaire, qui s'est concrétisé 
dans de nombreuses activités de formation au cours des dernières années. 

Commerce et investissement 

Le Ghana est le troisième marché d'exportation du Canada en Afrique 
subsaharienne. En 2000, les exportations canadiennes vers le Ghana ont 
atteint 57,8 millions de dollars, alors que celles du Ghana au Canada se 
sont élevées à 15,8 millions de dollars. Si les investissements ghanéens au 
Canada ont été négligeables en 2000, par contre les investissements 
canadiens dans ce pays étaient estimés à 282 millions de dollars. 

Conscient que l'Afrique occidentale, en particulier le Ghana, représente de 
nouveaux marchés, le Canada a créé un poste de délégué commercial 
à Accra en 1997. 
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DONNÉES GÉOGRAPHIQUES 

Population 
19,5 millions d'habitants 
(est. 2000) 

Taux de croissance de la 
population 
1,9% (2000) 

GHANA 
Capitale : Accra 

Superficie 
238 540 lcid 

Principales langues 
Anglais, akan, mossi, éwé, gaadanghe 

Principaux groupes religieux 
Croyances indigènes (38 %), 
musulmans (30 %), chrétiens (24 %) 

Pays environnants 
Burkina Faso, Côte d'Ivoire, Togo 

DONNÉES POLITIQUES 

Golfe de Guinée 

Nature du régime 
République 

Autorité législative 
Unicamérale : Parlement; multipartite 

Dirigeant 
Le président John Agyelcum Kufuor 

Ministre des Affaires étrangères 
M. Hackman Owusu-Agyemang 

DONNÉES ÉCONOMIQUES 

Ministre du Commerce et de l'Industrie 
M. Kofi Konadu Apraku 

Indice du développement humain de l'ONU (2001) 
Le Ghana se classe 119' sur 162 pays. 

Aide publique du Canada au développement 
42,9 millions de dollars (1999-2000) 

PIB 	 Taux d'inflation 
5,4 milliards de dollars américains (2000) 	12,8 % (est. 1999) 

Taux de croissance du PIB réel 
3,7 % (2000) 

PIB par habitant 
350 SUS (2000) 

Principales exportations 
Cacao, or, gros bois d'ceuvre, thon, bauxite, aluminium 

Principales importations 
Biens d'équipement, pétrole, produits alimentaires 

Principales exportations vers le Canada 
15,8 millions de dollars (2000), en aluminium, or, cacao, bois, métaux précieux 

Principales importations en provenance du Canada 
57,8 millions de dollars (2000), en matériel électrique, textiles, structures d'acier et pièces, blé et méteil 

Représentant du Canada 
M. Jean-Pierre Bolduc, Haut-Commissaire, Haut-Commissariat du Canada 

42 Independence Avenue (P.O. Box 1639), Accra, Ghana 
Téléphone : (011-233-21) 228-555; télécopieur : (011-233-21) 773-792; site Web : www.dfait-maeci.gc.ca/accra  

Taux de chômage 
20 % (est. 1997) 

Octobre 2001 
8 



Notices biographiques 





Le président du Ghana, 
M. John Kufuor 

M. John Agyelcum Kufuor est né le 8 décembre 1938 à Kusami. Il a été admis au 
barreau à Lincoln's Inn (Londres) en 1961. En 1964, il a obtenu à l'Université 
d'Oxford un baccalauréat avec spécialisation en économique, en philosophie et en 
science politique, puis une maîtrise à cette même institution. 

M. Kufuor a accumulé plus de trente années d'expérience dans la fonction 
publique. Il a été nommé conseiller juridique principal et directeur municipal de 
Kumasi en 1967 et élu aux assemblées constituantes du Ghana en 1968-1969 et 
en 1979, participant alors à la rédaction des constitutions des W et 

républiques. 

M. Kufuor est membre fondateur de lu -ois partis politiques, entre autres, le 
Nouveau Parti patriotique dont il est le président. Par deux fois il a été élu député. 
Il a été le porte-parole de son pays lors de plusieurs rencontres internationales au 
cours des années. Comme sous-ministre des Affaires étrangères, il a représenté le 
Ghana à l'Assemblée générale des Nations unies de 1969 à 1971. 

En 1998, M. Kufuor a été choisi par son parti comme candidat à la présidence du 
Ghana. Vainqueur des élections de décembre 2000, il est devenu président du 
pays le 7 janvier 2001. 

M. Kufuor et sa femme, Theresa, ont cinq enfants. 
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Le ministre des Affaires étrangères, 
M. Hackman Owusu-Agyemang 

M. Hackman Owusu-Agyemang est né le 22 novembre 1941 à Effiduase-
Koforidua. Il a d'abord étudié en agronomie au Ghana et aux Pays-Bas (La Haye) 
avant d'obtenir une maîtrise en économie agricole en 1969 à l'Université 
de Londres. 

Entre 1970 et 1989, M. Owusu-Agyemang a travaillé à l'Organisation des Nations 
unies pour l'alimentation et l'agriculture. Depuis 1989, il est conseiller auprès des 
Nations unies. 

M. Owusu-Agyemang joue un rôle actif en politique depuis 1992, année où il a 
été nommé trésorier national du Nouveau Parti patriotique. Il a été élu pour la 
première fois au Parlement en 1996, devenant ministre des Affaires étrangères du 
cabinet fantôme. 

À la suite des élections de décembre 2000, M. Owusu-Agyemang a été nommé 
ministre des Affaires étrangères en janvier 2001. 
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La ministre d'État, 
Mme Elizabeth Ohene 

Elizabeth Akua Ohene est née le 24 janvier 1945. Après avoir complété un 
baccalauréat ès arts en langue et littérature anglaise de l'Université du Ghana à 
Legon, en 1967, elle a obtenu un certificat en communications à l'Université de 
l'Indiana. En 1971, M' Ohene s'est inscrite à un cours, parrainé par le 
gouvernement, comportant un stage dans les journaux aux États-Unis. 

Mme Ohene est retournée par la suite au Ghana où elle a travaillé pour des 
journaux locaux jusqu'en 1982. En 1983, elle a fondé un magazine hebdomadaire 
des affaires couvrant l'Afrique de l'Ouest. En 1986, elle s'est jointe aux services 
internationaux de la BBC à Londres. Elle y a été tour à tour présentatrice, 
réalisatrice principale et rédactrice en chef du programme Focus on Afi-ica. 

En 1993-1994, Mme Ohene a été la correspondante permanente de la BBC en 
Afrique du Sud au moment du passage de ce pays vers la démocratie. Par la suite, 
elle a été la gestionnaire d'un réseau de journalistes répartis dans toute l'Afrique 
et travaillant pour les services de la BBC sur le continent. 

Mme Ohene a été nommée secrétaire d'État au bureau du président (Relations avec 
les médias) en janvier 2001. Elle est présentement ministre d'État rattachée au 
bureau du président. 
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La gouverneure générale du Canada, 
Mme Adrienne Clarkson 

Mme Adrienne Clarkson est née à Hong Kong en 1939 et est arrivée au Canada en 
1942. Elle a obtenu une maîtrise en littérature anglaise à l'Université de Toronto 
avant d'aller étudier à la Sorbonne. 

De 1965 à 1982, Mme Clarkson a préparé, produit et animé plusieurs émissions à 
la télévision de Radio-Canada. De 1982 à 1987, elle a été déléguée générale de 
l'Ontario à Paris où elle a fait la promotion commerciale et culturelle de la 
province en France, en Italie et en Espagne. 

Après avoir été présidente, pendant un an, d'une maison d'édition canadienne, 
Mme Clarkson est revenue à la télévision de Radio-Canada comme productrice 
déléguée, animatrice et scénariste. Elle a également produit et réalisé plusieurs 
films et présidé le conseil d'administration du Musée canadien des civilisations. 

M' Clarkson a été assermentée comme gouverneure générale du Canada le 
7 octobre 1999. 

Mme Clarkson est mariée à John Ralston Saul. 
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Le premier ministre du Canada, 
M. Jean Chrétien 

M. Jean Chrétien est né à Shawinigan, au Québec, le 1 1 janvier 1934. Il a fait ses 
études de droit à l'Université Laval. Reçu au barreau en 1959, il s'est joint à un 
cabinet d'avocats de Shawinigan. 

Candidat du Parti libéral du Canada, M. Chrétien a été élu pour la première fois à 
la Chambre des communes en 1963. Réélu en 1965, il a été nommé secrétaire 
parlementaire du premier ministre Lester B. Pearson et, en 1966, du ministre des 
Finances. En 1967, il est devenu ministre d'État aux Finances et, en 1968, 
ministre du Revenu national. 

Réélu cinq fois entre 1968 et 1980, M. Chrétien s'est vu confier plusieurs 
portefeuilles, entre autres : Affaires indiennes et du Nord canadien; Industrie et 
Commerce; Finances; Justice; Énergie, Mines et Ressources. Il a été président du 
Conseil du Trésor de 1974 à 1976, puis nommé vice-premier ministre et secrétaire 
d'État aux Affaires extérieures en 1984. 

Après les élections de 1984, les libéraux ont formé l'opposition officielle, dont 
M. Chrétien est devenu porte-parole pour les affaires extérieures. Il a quitté la 
politique en 1986. Jusqu'en 1990, il a pratiqué le droit au sein du cabinet Lang 
Michener Lawrence and Shaw. Il était aussi conseiller principal de la Gordon 
Capital Corp. 

En 1990, M. Chrétien est revenu à la politique et a été élu chef du Parti libéral du 
Canada. Élu cette année-là à la Chambre des communes à la faveur d'une élection 
partielle, il a prêté serment à titre de chef de l'opposition. 

M. Chrétien est devenu premier ministre du Canada le 4 novembre 1993, son parti 
ayant gagné la majorité des sièges à la Chambre des communes. Aux élections de 
1997 et de novembre 2000, il a été réélu comme député de la circonscription de 
Saint-Maurice, au Québec, menant chaque fois son parti à la victoire et à la 
formation d'un gouvernement majoritaire. 

M. Chrétien et sa femme, Aline, ont trois enfants. 
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La ministre de la Coopération internationale, 
Mme  Maria Milllia 

Mme Maria Minna est née le 14 mars 1948 à Pofi (Frosinone), en Italie, et a 
immigré au Canada à l'âge de neuf ans. Elle a obtenu un baccalauréat spécialisé 
en sociologie de l'Université de Toronto. 

Mme Minna défend depuis longtemps les intérêts des immigrants, des minorités 
visibles et des femmes. Elle a occupé pendant 11 ans le poste de présidente du 
plus important organisme de services aux immigrants au Canada, et elle a été l'un 
des membres fondateurs du Comité national d'action des immigrantes et des 
femmes appartenant à une minorité visible. Elle a par ailleurs assuré la présidence 
du Congrès des Italo-Canadiens et la direction du Conseil national du bien-être. 

En tant que vice-présidente de la société d'experts-conseils MacBain Public 
Affairs, elle a présidé le groupe de travail sur la prestation des services et la 
réadaptation professionnelle de la Commission des accidents du travail de 
l'Ontario. Elle a été membre de plusieurs associations de bienfaisance, dont 
Centraide du Grand Toronto et le Fonds d'action et d'éducation juridiques pour 
les femmes. 

Mme Mirma a été élue pour la première fois à la Chambre des communes en 1993. 
Elle a occupé le poste de vice-présidente du Comité permanent du développement 
des ressources humaines et celui de secrétaire parlementaire du ministre de la 
Citoyenneté et de l'Immigration. Elle est députée de la circonscription de 
Beaches—East York, à Toronto. 

Mme Mirma a été nommée ministre de la Coopération internationale le 
3 août 1999. 

M' Minna et son mari, Robert MacBain, ont deux enfants. 
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Le secrétaire d'État (Amérique latine et Afrique), 
M. David Kilgour 

M. David Kilgour est né à Winnipeg le 18 février 1941. Il a obtenu un diplôme en 
sciences économiques à l'Université du Manitoba et, en 1966, un diplôme en droit 
à l'Université de Toronto. H a par la suite étudié le droit constitutionnel à 
l'Université de Paris et a été reçu aux barreaux de la Colombie-Britannique, 
du Manitoba et de l'Alberta. 

Avant d'entrer sur la scène politique, M. Kilgour a été procureur municipal 
adjoint à Vancouver, avocat consultant principal auprès du ministère de la Justice, 
à Ottawa, procureur de la Couronne du district judiciaire de Dauphin, au 
Manitoba, mandataire principal du procureur général de l'Alberta et conseiller 
constitutionnel auprès du gouvernement de cette province. 

M. Kilgour a été élu pour la première fois à la Chambre des communes en 1979. 
Il représente la circonscription d'Edmonton-Sud-Est, en Alberta. 

Il a occupé les fonctions de secrétaire parlementaire auprès du leader du 
gouvernement à la Chambre, du ministre des Relations extérieures, du ministre 
des Affaires indiennes et du Nord canadien et du ministre des Transports. 

En 1991, M. Kilgour est devenu porte-parole de l'opposition en matière d'énergie. 
En 1994, il a été nommé président adjoint de la Chambre des communes et 
président du comité plénier. Il a prêté le serment d'office à titre de secrétaire 
d'État (Amérique latine et Afrique) en 1997. 

M. Kilgour et sa femme, Laura Scott, ont quatre enfants. 
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